



INVITATION Europe's Innovation competitiveness – Future Skills for Disruptive Technologies

4 March 2024

7.00 pm
to 8.30 pm

**Representation of the
Free State of Bavaria
to the EU**

Rue Wiertz 77
1000 Brussels

With the new Work Programme for 2024, the European Commission puts an emphasis on boosting the EU's long-term competitiveness. In addition to new initiatives to provide relief for SMEs, it also contains initiatives to promote AI start-ups and recommendations for quality assurance in higher education. But are the current initiatives sufficient to ensure that Europe's innovation and business environment survives in technology competition with the USA and China?

Stakeholders from industry, science, and politics asserted that Europe's influential role globally, particularly in crucial application areas such as mobility, energy, health, and industrial services, significantly depends on its capacity to innovate and implement initiatives effectively. In the competition for future technologies, skill profiles make the difference which enable interconnected thinking, accelerated transformation processes and creative solutions in the respective fields of application.

What does Europe require to bring about the necessary shift in mindset from reactive to skill- and competency-oriented thinking (skills-driven)? And how can implementation be accelerated?

In this panel discussion we aim to present tangible and actionable recommendations for advancing the European innovation landscape. We hereby cordially invite you to a discussion with our expert panellists on these important topics.

Programme

6.30 pm Admission and Registration

7.00 pm Welcome and Introduction:

Michael HINTERDOBLER, Director, Representation of the Free State of Bavaria to the EU

Eric BEISSWENGER, Bavarian State Minister for European and International Affairs (per video)

Markus FERBER, MEP, Coordinator of the EPP Group in the Committee on Economic and Monetary Affairs, European Parliament; Chairman of the Hanns Seidel Foundation

7.20 pm Statements and Discussion:

Prof Dr Joachim HORNEGGER, President of the Friedrich-Alexander-University (FAU) Erlangen-Nurnberg

Dr Berthold SCHMIDT, CTO of TRUMPF SE &+ Co. KG

Markus FERBER, MEP

Prof Dr Volker STICH, former Managing Director of the Research Institute for Rationalization (FIR) and Head of the Smart Logistics Cluster, RWTH Aachen University

Jürgen TIEDJE, Head of Unit Industrial Transformation (RTD.E3), DG Reserach and Innovation, European Commission

Moderator: **Prof Dr Diane ROBERS**, Director of the Academy for Politics and Current Affairs of the Hanns Seidel Foundation

8.30 pm End of the Conference and Reception

Conference languages: German and English - simultaneous interpretation is provided

Organisation and Contact:

Dr Thomas LEEB, Hanns Seidel Foundation, Brussels Office, +32 2 230 50 81, brussels@hss.de, www.hss.de

Follow us on Social Media: [in](#) / [f](#) HSS Europe [@hsseurope](#)

EINLADUNG Europas innovative Wettbewerbsfähigkeit – Fähigkeitsprofile für disruptive Technologien

4. März 2024

19.00 Uhr
bis 20.30 Uhr

**Vertretung des
Freistaates Bayern
bei der EU**

Rue Wiertz 77
1000 Brüssel

Mit ihrem neuen Arbeitsprogramm für 2024 setzt die Europäische Kommission einen Schwerpunkt auf die Stärkung der langfristigen Wettbewerbsfähigkeit der EU. Es enthält neben neuen Initiativen zur Entlastung von KMU auch Initiativen zur Förderung von KI-Startups und Empfehlungen zur Qualitätssicherung in der Hochschulbildung. Doch reichen die aktuellen Initiativen aus, um Europas Innovations- und Unternehmensumfeld im Technologie-Wettbewerb mit den USA und China bestehen zu lassen?

Stakeholder aus Industrie, Wissenschaft und Politik haben konstatiert, dass Europas starke Rolle in der Welt und seine Position als Pacemaker in wichtigen Anwendungsfeldern wie Mobilität, Energie, Gesundheit oder industriellen Dienstleistungen entscheidend von seiner Innovationsfähigkeit und seiner Umsetzungskompetenz abhängt. In einem Wettbewerb der Zukunftstechnologien geben Fähigkeitsprofile den Ausschlag, die zu vernetztem Denken, beschleunigter Transformation und kreativen Lösungen in den jeweiligen Anwendungsfeldern befähigen.

Was braucht Europa, um den notwendigen Bewusstseinswandel vom reaktiven Denken zum fähigkeits- und kompetenzorientierten Denken (Skills Drive) zu vollziehen? Und wie lässt sich die Umsetzung beschleunigen? Mit unserer Podiumsdiskussion möchten wir konkrete und umsetzbare Empfehlungen zur Förderung der europäischen Innovationslandschaft präsentieren. Hiermit laden wir Sie herzlich zu einer Diskussion mit unserer Expertenrunde zu diesen wichtigen Themen ein.

Programm

18:30 Uhr Einlass und Registrierung

19:00 Uhr Begrüßung und Einführung:

Michael HINTERDOBLER, Leiter, Vertretung des Freistaates Bayern bei der EU

Eric BEISSWENGER, MdL, Bayerischer Staatsminister für Europaangelegenheiten und Internationales (per Video)

Markus FERBER, MdEP, Koordinator der EVP-Fraktion im Ausschuss für Wirtschaft und Währung, Europäisches Parlament; Vorsitzender der Hanns-Seidel-Stiftung e.V.

19:20 Uhr Statements und Diskussion:

Prof. Dr. Joachim HORNEGGER, Präsident der Friedrich-Alexander-Universität (FAU) Erlangen-Nürnberg

Dr. Berthold SCHMIDT, CTO der TRUMPF SE &+ Co. KG

Markus FERBER, MdEP

Prof. Dr. Volker STICH, ehem. Geschäftsführer des Forschungsinstituts für Rationalisierung (FIR) und Leiter des Clusters Smart Logistik, RWTH Aachen

Jürgen TIEDJE, Referatsleiter Industrieller Wandel (RTD.E.3), Generaldirektion Forschung und Innovation, Europäische Kommission

Moderation: **Prof. Dr. Diane ROBERS**, Leiterin der Akademie für Politik und Zeitgeschehen der Hanns-Seidel-Stiftung e.V.

20:30 Uhr Empfang und Ende der Veranstaltung

Konferenzsprachen: Deutsch und Englisch – Simultanverdolmetschung steht zur Verfügung

Organisation und Kontakt:

Dr. Thomas LEEB, Hanns-Seidel-Stiftung, Europa-Büro, +32 2 230 50 81, brussels@hss.de, www.hss.de

Follow us on Social Media:  /  HSS Europe  @hsseurope